
 

 

 

 

15.5.3 Nepravidelné futurum a nepravidelný aorist pasiva 

Všechna slovesa používají standardní koncovky pro futurum a aorist pasiva, ale existuje jistý 

počet sloves, která mají nepravidelné kmeny. Používají však alespoň stejný kmen pro 

futurum a aorist. V tabulce níže je uváděn indikativ aoristu pasiva, ale futurum pasiva lze 

z něho spolehlivě vytvořit.1 Pouze následujících pět sloves má nepatrné změny v kmenu: 

    prézens aorist pasiva 

  slyším  ἀκουω  ἠκουσθην 

  házím  βαλλω  ἐβληθην 

  zvedám ἐγειρω  ἠγερθην 

  volám  καλεω  ἐκληθην 

  zachraňuji σωζω  ἐσωθην 

 

Následující sloveso je dost těžké rozeznat: 

  beru  λαμβανω ἐλημφθην 

 

Následujících pět tvoří dost nepříjemnou skupinu, protože nevykazují θ, na kterou normálně 

spoléháte, abyste mohli určit sloveso v aoristu nebo futuru pasiva.2 

  posílám ἀποστελλω ἀπεσταλην 

  píši   γραφω  ἐγραφην 

                                                           

 

1 Např. βαλλω má nepravidelný aorist pasiva ἐβληθην. Jeho futurum pasiva je proto βληθησομαι (odstraňte 
přímnožek, nahraďte sufix θ sufixem θης a použijte koncovky futura pasiva). 

2 Tato slovesa mají také -ηθι v 2. os. sg. impt. aor. pasiva, a ne -ητι. 



 

 

 

 

  seji  σπειρω ἐσπαρην 

  obracím3 στρεφω ἐστραφην 

  zářím4  φαινω  ἐφανην 

 

Existují tři slovesa, jejichž kmeny aoristu pasiva se tvoří z odlišných sloves: 

  říkám  λεγω  ἐρρεθην (nebo ἐρρηθην) 

  vidím  ὁραω  ὠφθην 

  nesu   φερω  ἠνεχθην 

 

 

 

                                                           

 

3 Nejčastěji se nachází ve složených slovesech ἐπιστρεφω – obracím a ὑποστρεφω – vracím se. 

4 φαινω se často vyskytuje v pasivu, kde znamená „jevím se“. 


